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گزارش »ایران« از فیلم اولی هایی که دچار حاشیه شدند؛ به بهانه اکران فیلم »ضد«

کارگردانانی که با »جنـــجال« کلید زدند!
سینما

همیشه اولین ها در هر حوزه ای مملو از 
جذابیت هایی خاص هستند و برای ورود 

به هر میدانی، گام اول در کار ملاحظات 
و حساسیت ها، حلاوت ویژه ای هم دارد. 

دنیای سینما و مشخصاً فیلمسازی هم از این 
قاعده مستثنی نیست و تقریباً می توان گفت 

برای همه کارگردانان مطرح سینما، هنوز 
هم تجربه ای که در اولین ساخته شان پشت 

سر گذاشتند، تجربه ای ناب و تکرارنشدنی 

محسوب می شود. تجربه اول در سینما البته 
از منظری حکم آزمون و خطا هم پیدا می کند 

و کم نیستند فیلمسازان مطرح امروز سینما 
که در گام اول فیلمسازی و در اوج جوانی 

شکست را هم تجربه کرده اند.زنده یاد داریوش 
مهرجویی یکی از همین نمونه ها محسوب 
می شود که تا سال ها خودش هم حاضر به 

گفت وگو درباره اولین فیلمش یعنی »الماس 
۳۳« نبود! در سوی دیگر یکی از سوژه های 

جذاب در رسانه های سینمایی هم بازخوانی 
کارنامه فیلمسازانی است که با همان اولین 

فیلم خود درخشیدند و مورد تحسین قرار 
گرفتند، از واروژ کریم مسیحی گرفته تا سعید 

روستایی.در میان این دو گروه اما می توان 
از گروه سومی نام برد که تجربه نخست شان، 

غ از ارزش ها و ویژگی های سینمایی، گرفتار  فار
حاشیه می شود و به نوعی گام اول ورودشان 

به دنیای سینما با حاشیه عجین می شود. این 

گروه از فیلمسازان معمولاً فرصت مواجهه 
مخاطب با اولین ساخته شان را به دلیل سایه 

سنگین همین حواشی از دست می دهند و 
این می تواند تجربه ای غیرجذاب برایشان 

قلمداد شود. امیرعباس ربیعی یکی از همین 
فیلمسازان است که در سال های اخیر با چنین 

تجربه ای مواجه بوده است؛ فیلم »لباس 
شخصی« به عنوان اولین ساخته سینمایی 

او، همچنان در بلاتکلیفی به سر می برد و 

دومین فیلمش یعنی »ضد« در حالی به اکران 
رسیده است که مخاطبان عام هنوز اولین 

فیلمش را ندیده اند. در گزارش پیش رو، سراغ 
کارگردانانی رفته ایم که فیلم اول شان با حاشیه 
مواجه شد و هر یک در ادامه مسیری متفاوت را 

در سینما تجربه کردند. این فهرست می تواند 
نمونه های دیگری را هم در خود جای دهد 

و ما در این گزارش به پنج فیلمساز و تجربه 
شاخص در سینمای ایران پرداخته ایم.

زهرا منصوری

خبرنگار

 

ممنوعه های سینما
علی جعفر آبادی / مسیح پسر مریم: 

می تـــوان ایـــن فیلم را یکـــی از پرحاشـــیه ترین محصولات ســـازمان اوج معرفی کرد کـــه هنوز هم به اکران عمومی درنیامده اســـت. »مســـیح پســـر مریم« محصول 
ســـال ۹۹ بود و انتظار می رفت که در جشـــنواره چهلم فیلم فجر در ســـال ۱۴۰۰ رونمایی شـــود اما کنار گذاشـــتن فیلم از ســـوی هیأت انتخاب جشـــنواره نقطه آغاز 
حواشـــی آن بـــود. این فیلم که اعلام شـــده بود درامی اجتماعـــی مرتبط با دهه ۵۰ دارد، به دلیل آنچه مشـــکل اعضای شـــورای پروانه نمایش بـــا محتوای آن اعلام 
شـــد، بـــرای حضور در فجر انتخاب نشـــد و ایـــن اتفاق باعث شـــد برای اولین بـــار یکی از مدیران ســـازمان اوج در نشســـتی رســـانه ای اعتراض این ســـازمان علیه 

جشـــنواره فجر را علنی کند.
محســـن دریالعل مســـئول مرکز فیلم و ســـریال »اوج« از پذیرش قواعد جشـــنواره گفت و در ادامه دلیل اعتراضش را ظلم به فیلم عنوان کرد. او در ادامه این گونه 
مصداق ظلم به فیلم را تشـــریح کرد: »رســـم امانت این اســـت که دیگر فیلم را تعریف نکنند! جاهای حســـاس و شـــروع و پایان آن را لو دادند. اگر ادعای جشنواره 

یک رفتار حرفه ای اســـت، حرفه ای برخورد کنند.«
 اشـــاره دریالعـــل بـــه مصاحبه بهـــروز افخمی به عنوان یکـــی از اعضای هیأت انتخاب بود که در پاســـخ به دلیل حذف »مســـیح پســـر مریم« گفته بـــود: »این فیلم 
داســـتان یک فاحشـــه خانه پیـــش از انقلاب اســـت که هرچنـــد زنان ایـــن فیلم در ســـکانس هایی کلاه گیس به ســـر دارنـــد، اما همـــه می دانیم فاحشـــه ها دکمه 
پیراهنشـــان را تـــا بالای گردن نمی بندند و پوشـــش دیگری دارند. در کل نمی توان در ســـینمای ایران تصویر درســـتی از آنها نشـــان داد و در این فیلم زنان فاحشـــه 
با این پوشـــش، خنده دار و غیرقابل باور نشـــان داده شـــده اند.« در مجموع اما فیلم »مســـیح پســـر مریم« همچنان در محاق بلاتکلیفی اســـت. علی جعفرآبادی 
کارگـــردان این فیلم ســـال گذشـــته فیلـــم دیگری به نـــام »راه شـــیری« را کارگردانی کـــرد که هنـــوز آن هم به مرحلـــه عرضه و اکران نرســـیده اســـت. از طرف دیگر 
مدیران ســـینمایی در چند نوبت اعلام کردند دلیل بلاتکلیفی فیلم اول این کارگردان، عدم پیگیری از ســـوی صاحبان اثر اســـت و مشـــخص نیســـت آیا ســـازمان 

اوج برنامه ای برای رفع مشـــکل و عرضه »مســـیح پســـر مریم« دارد؟

چالش میرباقری با اولین زن پوشی عبدی 
داوود میرباقری / آدم برفی: 

داوود میرباقری بی شـــک یکی از ســـتون های اصلی سریال ســـازی تلویزیون در چهاردهه گذشـــته محســـوب می شود. 
کارگردانـــی کـــه فراتر از تســـلط بر ابزار ســـینما، زبـــان روایت و هنر نمایـــش را هم به خوبی می شناســـد و به  پشـــتوانه 
تجربه های غنی خود در تئاتر، ســـریال های ماندگاری را در قاب تلویزیون به یادگار گذاشـــته اســـت. اما شاید بد نباشد 
بدانید که یکی از دلایل فاصله این کارگردان از عرصه فیلمســـازی در ســـینما اتفاقاتی اســـت که بـــرای اولین تجربه اش 
در ایـــن عرصه رقم خورد. میرباقری در اولین گام خود برای ورود به دنیای کارگردانی ســـینما در ســـال ۱373 فیلم »آدم 
برفی« را کارگردانی کرد.این فیلم روی یکی از ســـوژه های داغ آن ســـال ها یعنی مهاجرت دســـت گذاشـــته بود اما آنچه 
زمینه ســـاز جنجال هـــا پیرامـــون این فیلم شـــد، کیفیت نقش  آفرینی اکبـــر عبـــدی در آن و »زن پوشـــی« او بود. فیلم 
در جشـــنواره ســـیزدهم فجر رونمایی شـــد اما به دلیـــل واکنش های برخی گروه ها به محاق توقیف رفت. ســـه ســـال 
بعـــد در ســـال ۱376 فیلم اجـــازه اکران عمومی پیدا کـــرد اما همان گروه های مذکور فیلم را از ســـردر ســـینماها پایین 
کشـــیدند. همه این حواشـــی در کنار عدم همراهی و پشـــتیبانی مدیران وقت سینمایی، باعث شـــد میرباقری از ورود 
به دنیای ســـینما دلسرد شـــود و بعدها هم دیگر نتوانســـت تجربه موفقی را در این عرصه به سرانجام برساند. واقعیت 
تلخ هم اینکه ســـال ها بعد نه فقط فیلم بلااشـــکال شـــناخته شـــد که به واســـطه بازپخش چندبـــاره آن از تلویزیون، 
مخاطبان بســـیاری به تماشـــای آن نشســـتند. نکته مهم تر هم اینکه روایت های شـــفاهی برخی افراد مرتبط با سینما، 
بعدها این واقعیت را افشـــا کرد که رهبر انقلاب نظر مثبتی نســـبت به »آدم برفی« داشـــته اند و اساساً به واسطه همین 

اعلام نظر مشـــکل فیلم برای عرضه برطرف شـــده است.

  

قدرت های فراقانونی در برخورد با لباس شخصی
امیرعباس ربیعی / لباس شخصی: 

بهانـــه اصلـــی این گـــزارش اکران فیلم »ضـــد« به کارگردانـــی امیرعباس ربیعی اســـت؛ فیلمـــی که این روزها بـــا روایتی 
ناگفتـــه از پشـــت پرده بمبگـــذاری منافقین در دفتر حزب جمهوری در تابســـتان ســـال 6۰ روانه پرده ســـینماها شـــده 
و به واســـطه اشـــاره به موضوع نفـــوذ، می توان آن را در دســـته فیلم های سیاســـی با ســـوژه های ملتهب در ســـال های 

اخیر هم قـــرار داد.
مســـأله »نفـــوذ« دغدغه ای اســـت که امیرعبـــاس ربیعی در فیلـــم اول خود با صراحت بیشـــتری بـــه آن پرداخته بود. 
»لباس شـــخصی« با ســـرمایه گذاری ســـازمان اوج به تولید رســـید و روایت محـــوری آن به فعالیت های حـــزب توده در 
ســـال های ابتدایـــی پـــس از انقلاب اختصاص دارد اما نام فیلم اشـــاره مســـتقیمی به تـــم اصلی آن با موضـــوع »نفوذ« 

دارد و از دشـــمنان و وابســـتگانی می گویـــد که با لباس شـــخصی در بدنه دســـتگاه های دولتی نفـــوذ کرده اند.
امیرعبـــاس ربیعـــی پیش تر در گفت وگو بـــا مهر درباره مشـــکل این فیلـــم این گونه توضیـــح داده بـــود: »واقعیت این 
اســـت که مشـــکل فیلم »لباس شـــخصی«  قبل از حضور فیلم در جشـــنواره ســـال ٩٨ آغاز شـــد. فیلم که در مراحل 
آماده ســـازی بود، چند روز مانده به جشـــنواره فجر، علی رغم اینکه اعلام شـــده بود پذیرفته شـــده اســـت، زمزمه های 
توقیفش مطرح شـــد؛ پیگیری هایی صورت گرفت تا توانســـتیم مجوز اکران فیلم در جشـــنواره فجر را کســـب کنیم و 
امیـــدوار هـــم بودیم که بعد از جشـــنواره مشـــکل فیلم تا این اندازه حاد نشـــود و بتوانیـــم آن را به اکران برســـانیم، اما 

متأســـفانه این گونه نشد.«
او در تشـــریح دلایـــل این اتفاق گفتـــه بود: »متأســـفانه اعمال برخـــی قدرت های فراقانونی از ســـوی یکســـری افراد و 
نهادهـــا، بـــرای فیلم »لباس شـــخصی« مشـــکلاتی را به وجود آورده، این فیلم از ســـوی مســـئولان وقت وزارت ارشـــاد و 
ســـازمان ســـینمایی، پروانه نمایش هـــم دریافت کرده اســـت اما همین قدرت هـــای فراقانونی تا امـــروز جلوی پخش 
آن را گرفته انـــد. دوســـتان ســـازمان اوج هم پیگیری ها و تلاش های بســـیاری تا امروز داشـــته اند اما همـــه آنها ناموفق 
بوده اســـت. شـــاید برخی این تصور را داشـــته باشـــند که چون »اوج« نهادی وابســـته به ســـپاه اســـت، قدرتی دارد که 

می تواند جلـــوی توقیف فیلم هایـــش را بگیرد امـــا در واقعیت این گونه نیســـت.«
فیلم »لباس شـــخصی« یکی از مهمترین و چالش برانگیزترین فیلم های ساخته شـــده توسط یک فیلمساز فیلم اولی 
در ســـال های اخیر محســـوب می شـــود که احتمالاً این روزها با تماشـــای فیلم دومش یعنی »ضـــد« کنجکاوی ها برای 

تماشـــای آن هم بیشتر خواهد شد.

برداشت سیاسی از تعارض 
میان غیرت و مصلحت
رضا زهتابچیان / دیدن این فیلم جرم است: 

این فیلـــم هم یکـــی از محصـــولات پرحاشـــیه و پرســـروصدای 
باشـــگاه فیلم ســـوره بـــه تهیه کنندگی محمدرضا شـــفاه بود که 
رونمایی از آن در جشـــنواره ســـی و هفتم فیلم فجـــر، بازتاب ها 
و جنجال هـــای بســـیاری به همراه داشـــت. محـــور اصلی فیلم 
جوانی بسیجی اســـت که به واسطه حادثه ای که برای همسرش 
اتفاق می افتد، یکی از مستشـــاران انگلیسی را بازداشت می کند 
و حالا تعـــارض میان آنچـــه او غیرت می داند با آنچه مســـئولان 
ارشـــد نظامی و سیاســـی کشـــور، مصلحت می داننـــد، چالش 
اصلی فیلم را شـــکل داده اســـت.رضا زهتابچیان تـــا قبل از این 
فیلم کارگردان شناخته شـــده ای در ســـینما نبود اما جســـارت او 
در پرداختن به ســـوژه ای ملتهب در اولین تجربه فیلمسازی اش 
در ســـینما، بازتاب بسیاری در فضای رســـانه ای پیدا کرد. »دیدن 
این فیلم جرم اســـت« بعـــد از رونمایی در جشـــنواره فیلم فجر 
به محاق توقیف رفت و جالب اینکه مســـئولان وقت ســـینمایی 
به صورت مســـتقیم پـــای توقیـــف آن نمی ایســـتادند و حاضر به 
موضع گیـــری صریح دربـــاره وضعیـــت آن نبودند؛ تـــا جایی که 
تهیه کننـــده فیلم دســـت بـــه قلم شـــد و خطـــاب بـــه مدیران 
ســـینمایی نامه ای سرگشاده نوشت و خواســـتار تعیین تکلیف 
فیلم شـــد. همین چالش ها و جنجال ها اکـــران عمومی فیلم را 
بـــه مدت دو ســـال به تعویق انداخـــت اما ســـرانجام فیلم اکران 

شـــد. زهتابچیان هنوز فیلم دوم خود را نســـاخته اســـت.
 

 سوء برداشت های 
پشت پرده

حسین دارابی / مصلحت: 
همین امســـال اولین فیلمـــش روانه پرده ســـینماها 
شـــد؛ البته بعد از سه ســـال توقیف ! حســـین دارابی 
کـــه پیش تـــر جـــزو فیلمســـازان موفـــق در عرصـــه 
ســـینمای کوتاه بـــود، فیلم ســـینمایی »مصلحت« را 
در سال ۱3۹۹ ســـاخت تا به صورت رسمی وارد میدان 
کارگردانی سینمای بلند شـــود. این فیلم که محصول 
مشـــترک حـــوزه هنـــری و ســـازمان اوج بـــود، بعد از 
رونمایی در جشـــنواره فیلم فجـــر، به طرز عجیبی به 
محـــاق توقیف رفت و بـــه دلیل سوءبرداشـــت برخی 
مقامات قضایی نســـبت به خط داستانی آن تا همین 

امســـال فرصت اکـــران عمومی را به دســـت نیاورد.
حسین دارابی و محمدرضا شـــفاه به عنوان کارگردان 
و تهیه کننـــده این فیلـــم اما در همین فاصله دســـت 
به کار فیلم بعدی خود شـــدند و »هناس« را با ســـوژه 
ملتهـــب دیگری بـــا محوریت زندگی یکی از شـــهدای 
ترور، به ســـرانجام رســـاندند. فیلم دوم دارابی، پیش 
از فیلم اولـــش فرصت اکران عمومی به دســـت آورد. 
ایـــن فیلـــم با تمـــام جنجال هـــا و نگرانی ها، امســـال 
بـــه اکران عمومـــی درآمـــد و از چند هفتـــه پیش هم 
نســـخه اکران آنلاین آن با اســـتقبال ویـــژه مخاطبان 

شد. همراه 


